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TISKOVÁ ZPRÁVA: Rada pro obecné záležitosti jednala o přípravě březnové 

Evropské rady, podpoře Ukrajiny a konkurenceschopnosti a financování Rádia 

Svobodná Evropa 
18. března 2025 

 

Dne 18. března 2025 se v Bruselu uskutečnilo další zasedání Rady pro obecné 
záležitosti (GAC), na kterém Česko zastupoval ministr pro evropské záležitosti 
Martin Dvořák. Na březnovém jednání ministři v rámci příprav nadcházející 
Evropské rady prodiskutovali revidovaný návrh závěrů. Evropská komise rovněž 
poskytla aktuální informace o vývoji vztahů mezi Evropskou unií a Spojeným 
královstvím. Ministři se věnovali také evropskému semestru a přijetí návrhů 
k hospodářské politice eurozóny. 

Prvním bodem jednání byla příprava na březnové zasedání Evropské rady, které se 
uskuteční ve dnech 20. a 21. března 2025. Revidovaný návrh závěrů zahrnuje témata jako 
podpora Ukrajiny, situace na Blízkém východě, konkurenceschopnost EU, obrana, víceletý 
finanční rámec a nové vlastní zdroje, migrace, oceány či multilateralismus. 

„Podpora Ukrajiny zůstává pro Česko prioritou. Žádný mír nemůže být přijat bez souhlasu 
Ukrajiny, a současně členství Ukrajiny v EU ani v NATO nesmí být předem vyloučeno. 
Ukrajina si zaslouží jasnou evropskou perspektivu,“ zdůraznil ministr. 

Dalším důležitým tématem na Evropskou radu bylo jednání týkající se zlepšení 
konkurenceschopnosti evropské ekonomiky. Česko dlouhodobě prosazuje prohlubování 
vnitřního trhu, odstranění administrativních bariér a zajištění cenově dostupné energie, 
zejména pro energeticky náročné sektory. Kvituje také ambiciózní text k automobilovému 
průmyslu.  

„Evropská ekonomika musí být konkurenceschopná, jinak nebude prosperovat. Musíme 
podpořit inovace, zajistit dostupnou energii pro průmysl a zjednodušit regulační rámec. 
Důraz musí být kladen na snížení zbytečné administrativní zátěže,“ uvedl ministr Dvořák. 

Dále poskytla Evropská komise ministrům informace o aktuálním vývoji vztahů mezi EU 
a Spojeným královstvím. Britský premiér Keir Starmer od svého jmenování v červenci 
2024 opakovaně vyjádřil zájem o „reset“ vztahů mezi EU a Spojeným královstvím, přičemž 
hlavními pilíři jsou mezinárodní bezpečnost, vnitřní bezpečnost a hospodářský růst. 

„Spojené království je důležitým partnerem Česka i celé Evropské unie, zejména v oblasti 
obrany, bezpečnosti, boje proti kybernetickým hrozbám a v oblasti vědy, výzkumu a inovací. 
Jednotný přístup EU k budoucímu nastavení vztahů s Velkou Británií rozhodně 
podporujeme,“ uvedl Dvořák. 
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Ministři diskutovali také o evropském semestru. Součástí jednání bylo i projednání 
návrhu doporučení pro hospodářskou politiku eurozóny, který bude předložen 
ke schválení na březnové Evropské radě. 

„Evropský semestr je klíčový nástroj pro koordinaci hospodářských politik v EU. Česko vítá 
zjednodušení pravidel a větší flexibilitu při jejich aplikaci,“ doplnil Dvořák. 

Ministr Dvořák na jednání otevřel téma ohroženého financování Radia Svobodná 
Evropa/Rádia Svoboda (RFE/RL) ze strany americké Agentury pro globální média. Už 
během víkendu oslovil Martin Dvořák své partnery s výzvou k řešení této situace 
a k zajištění udržitelného financování. Prohlášení zatím podpořilo devět dalších 
členských států. 

„Svoboda médií je naprosto klíčovým pilířem demokracie a Rádio Svobodná Evropa hraje 
zásadní roli při poskytování nezávislých a objektivních informací. Jeho zánik by znamenal 
oslabení demokratických hodnot v Evropě i mimo ni,“ uvedl Dvořák. 

Prohlášení zdůrazňuje význam tohoto rádia při posilování demokracie, lidských práv 
a svobody projevu – hodnot, které stojí v základu Evropské unie. Zároveň vyzývá 
Evropskou komisi a členské státy k poskytnutí finanční podpory, která by zajistila 
pokračování nezávislé a kritické žurnalistiky. 

„Evropa musí stát za svobodou médií. Podpora tohoto rádia znamená ochranu demokracie 
a nezávislé novinařiny. Výpadek financování by byl vítězstvím pro autoritářské režimy 
a hrozbou pro evropskou bezpečnost,“ doplnil Dvořák. 

Na závěr jednání ministři přijali společné prohlášení o legislativních prioritách EU na rok 
2025 a společné závěry o politických cílech na období 2025–2029. Tyto dokumenty budou 
podepsány na okraj březnového zasedání Evropské rady předsedy tří institucí EU. 
Na okraj Rady GAC rovněž proběhla neformální pracovní snídaně organizovaná polským 
předsednictvím (PL PRES) se Svjatlanou Cichanouskou. 

 


